
9.000 exemplars - publicació setmanal | redacció: 657 165 047 - linianord@comunicacio21.com | anuncia’t: 686 429 517 - publicitat@comunicacio21.com

15 anys

11/1/2024 · Núm. 494 · linianord.cat 

22/6/2023 · Núm. 473 · linianord.cat 
L’únic setmanari del Barcelonès Nord
línianord  

Fo
to

: R
ub

én
 H

id
al

go

MONTGAT pàg 18
L’administració de loteria 
del Mercat, amb Encarna Rodríguez 
al capdavant, tanca un Nadal històric

BADALONA pàg 11
Les entitats socials
‘rescaten’ les famílies
desnonades

TIANA pàg 18

La nova edició del
festival Tiana Negra
aposta pel ‘true crime’

BÀSQUET pàg 20

Queralt Coll: “Al Femení
Sant Adrià vaig conèixer
una nova realitat”

SANTA COLOMA pàg 14

L’Ajuntament alerta
que l’AMBici pateix
actes incívics

Albiol rep el suport del PSC
a l’aprovació del pressupost

Tot i la majoria absoluta del PP a Badalona, els socialistes donen el seu ‘sí’ i la resta de l’oposició opta pel ‘no’ pàg 10

El gran tram de litoral entre Montgat i Badalona,
un espai abandonat i desaprofitat pàg 3

Tres dècades d’oblit



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517

| 2

línianord.cat 11 de gener del 2024



3 | 

línianord.cat11 de gener del 2024A fons

Si vius al Barcelonès Nord o al
Baix Maresme, segurament hi
has passat. L’enllaç pel litoral en-
tre Badalona i Montgat és una
gran extensió de terreny de més
d’un quilòmetre de llargada, so-
vint transitada per persones que
hi van a córrer, passejar o en
bici. Es tracta d’una zona privile-
giada d’uns 47.000 metres qua-
drats, al costat del mar, i que, tot
i el seu potencial, està desaprofi-
tada i amb una evident manca de
manteniment. Però quin ha estat
el passat d’aquesta extensió de ter-
reny i quins són els projectes de
futur per a aquesta zona?
L’historiador montgatí Abe-

lard Chimisanas recorda que
aquests solars estaven destinats,
fa anys, a la indústria. Des del
barri del Manresà de Badalona
fins al límit de Montgat hi havia
Can Badrina, dedicada a la fa-
bricació de subproductes del
quitrà. Continuant fins a l'esta-
ció de Montgat hi havia Casa-
mitjana Mensa S.A., coneguda
per fabricar el lleixiu El Conejo.
Finalment, des de l'estació fins al
Turó de Montgat hi havia Barrau
i Masó S.A., que fabricava ferti-
litzants i àcid sulfúric. Una em-
presa que va passar a dir-se Ca-
talana de Abonos i, més tard, va
ser Explosivos Rio Tinto.

UNA ZONA COMPLEXA
Actualment, aquest solar és pro-
pietat de l’Àrea Metropolitana de
Barcelona, que segons confirma a
Línia Nord, per ara no hi té cap
projecte de futur més enllà d’unes
millores en la il·luminació. “És una
zona molt complexa en la qual no
tenim res previst més enllà d’un
enllumenat provisional. S’està
tramitant des dels serveis d’Espai

Públic el permís de Costes, que de-
pèn del govern espanyol, per po-
der fer la instal·lació de l’enllu-
menat en aquesta parcel·la”, as-
seguren des de l’AMB.
Per la seva banda, l’alcalde de

Montgat, Andreu Absil, reitera a
Línia Nord la complexitat d’a-
questa zona, ja que també hi
juga un paper el Ministeri de
Transició Ecològica i, fins i tot,
Adif. Per tant, qualsevol decisió
o projecte necessita el consens de
diverses administracions. Absil,
però, manifesta la voluntat de l’A-
juntament de fer canvis en aques-
ta parcel·la. “Fa 32 anys que està
així i ens agradaria que es trans-
formés. Fa bastanta pena, al cos-
tat del mar i tan deixada... Estem
oberts a escoltar tothom”, afirma
l’alcalde, que afegeix que les re-
lacions de Montgat amb l’AMB i
el Ministeri són bones. Absil co-
menta, com a exemple, que un
bon projecte podria ser la pisci-
na municipal que es reclama al

poble, que podria abastir-se d’ai-
gua marina. Un problema afegit,
explica, és la contaminació dels
terrenys fruit de l’herència de
l’activitat de les fàbriques, motiu
pel qual, diu, molts inversors
segurament es tiren enrere per la
dificultat d’adequar les parcel·les.
“Si es volgués fer-hi un hotel, per
exemple, només hi hauria 17.000
metres quadrats hàbils”, afegeix
el batlle montgatí.

PROJECTE FALLIT
Malamar Wake Park va ser una ini-
ciativa inaugurada el juliol del
2013 en aquest espai per fer-hi la
modalitat de surf WakeBoard,
combinada amb un espai gastro-
nòmic. Tot i que estava cridat a ser
un projecte atractiu per a Montgat
i un referent del Maresme, va aca-
bar tancant el 2018 perquè els ve-
ïns es queixaven del soroll fins a al-
tes hores de la matinada. Segons
l'Ajuntament de l’època, l’empre-
sa tenia deutes amb el consistori.

QUÈ HI VOLEN ELS VEÏNS?
L’Associació Veïnal Mallorquines
Montgat explica a aquest diari
que la seva principal preocupa-
ció és que els terrenys “caiguin en
mans privades per fer-hi equi-
paments hotelers o habitatge”. A
més, l’entitat diu que la població
ha de participar en les deci-
sions. “Creiem en la transpa-
rència i la participació ciutada-
na per assegurar que qualsevol
desenvolupament sigui cohe-
rent amb les necessitats dels ve-
ïns de Montgat”, afirmen des d’a-
questa associació. Advoquen,
per tant, per uns equipaments
“que millorin la qualitat de vida
dels veïns”.
Preguntats in situ per Línia

Nord, usuaris de la zona aposten
per transformar l’espai. La Núria,
veïna de Montgat, passeja habi-
tualment entre Montgat i Bada-
lona i considera que fa molt de
temps que aquest espai s’hauria
de dinamitzar. “S’hi podrien fer

moltes coses. Montgat té uns
12.000 habitants i no tenim pis-
cina. Hi ha un poliesportiu, però
és petit per a totes les activitats. A
més, ens hem quedat sense plat-
ja. Per tant, unes instal·lacions es-
portives com deu mana podrien
ser una bona proposta”, sugge-
reix. Tanmateix, qualifica la ubi-
cació “d’idònia” per a la restau-
ració. “És un passeig que convi-
da la gent a venir-hi i a prendre al-
guna cosa. Podria estar dinamit-
zat de moltes maneres”, afegeix.
L’Helios, un altre veí de

Montgat, creu que aquests solars
són una bona oportunitat per fer-
hi equipaments. “Per exemple,
l’escola de Vela de la platja de
Montgat, ja que se l’ha emportat
el mar. Iniciatives municipals,
privades, d’esport, d’esbarjo...
Qualsevol d’aquestes estaria bé”,
argumenta el veí, que creu que
només per la quantitat de gent
que hi passa fent esport seria ne-
cessari condicionar la zona.

Un espai de luxe desaprofitat
» La unió entre Badalona i Montgat pel litoral és una zona privilegiada en desús des de fa 32 anys
» La implicació de diverses administracions en els terrenys complica la transformació de la zona

El litoral entre Badalona i Montgat mostra una evident manca de manteniment, però ha esdevingut una zona per passejar i fer esport. Fotos: R.H.

Rubén Hidalgo
MONTGAT



Opinió

| 4

línianord.cat 11 de gener del 2024

Dipòsit Legal: B 43222-2010 www.liniaxarxa.catPremi Tassis Torrent de Comunicació 2011

Sobre les idees dels
partits independentis-
tes no es pot construir

res perquè estan corcades de base. Ve-
nen d'una mentida massa gran. Ni
tan sols s'hi pot construir una defen-
sa de l'autonomia, i molt menys encara
de la llengua. Per això hi ha aquest
pendent decadent.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

Ja fa vora un segle que
el català viu, perviu i
s'engrandeix a través de

milers i milers de fills de gent que no
parlava català. Així ha estat i proba-
blement així continuarà sent, sobretot
si no guanyen els que voldrien expul-
sar de la catalanitat nens en el seu pri-
mer dia de vida.

Ara que es parla tant
del futur del país i de la
necessitat de generar

nous referents de la catalanització,
hem estrenat un nou format per EVA
amb l’Ayoub Borbata, un TikToker ca-
talà marroquí, referent màxim i que
volem fer créixer. 
Doneu-li amor!

@AlbertLloreta@apuente@JordiGraupera

Grifols no se puede
comparar con GOWEX.
Es una empresa estraté-

gica en sanidad, líder mundial de plas-
ma sanguíneo. Ni os imagináis qué
puede pasar si quiebra, no solo en Es-
paña. Esto afectaría a USA y Europa. El
informe de Gotham City no puede de-
cir: “Si no estamos equivocados”.

@CarloPetrungaro

La lupa

Les persones treballadores, en general, i els
joves i els pensionistes, en particular, hem
perdut poder adquisitiu en aquests últims
anys.

Entre 2008 i 2022 els preus del consum augmen-
taren un 25,5%, mentre que els sous dels joves entre 16
i 24 anys creixeren un 12%; els dels joves entre 25 i 34
un 14% i la revalorització de les pensions un 14,6%.
No es tracta de confrontar els drets dels pensionis-

tes i els dels treballadors joves, sinó de buscar fórmu-
les que permetin una distribució justa i equitativa de la
riquesa. Els salaris dels joves han de reflectir el seu es-
forç i la seva qualificació, i no han de dependre de la pre-
carietat o l'explotació. Al mateix temps, les pensions han
d’assegurar un nivell de vida adequat per a aquells que
han contribuït al desenvolupament del país. Només així
podrem construir una societat cohesionada i solidària,
garantint unes condicions de vida dignes per a totes les
generacions. 
Tanmateix, no tothom ha perdut poder adquisitiu,

ja que la gran banca, el 2022, va aconseguir un bene-
fici rècord després de guanyar més de 20.800 milions.
Les sis entitats bancàries més grans (CaixaBank, Santan-
der, BBVA, Sabadell, Bankinter i UniCaixa) van tancar l’e-
xercici 2022 amb els beneficis més alts de la seva història.
No ens detindrem a analitzar les condicions de tre-

ball precari dels joves ni de la bretxa de gènere entre els
pensionistes, factors que agreugen encara més la situació.
El que volem destacar és que mentre uns pocs acumulen
cada vegada més riquesa, els altres, la majoria dels sec-
tors populars, es veuen abocats a la pobresa i a la pre-
carietat. Aquesta és la realitat que vivim i que ens ex-
igeix una resposta col·lectiva i solidària.

Per això els pensionistes seguim reivindicant els nos-
tres drets en les places dels ajuntaments de tot el ter-
ritori. Però també cal que els joves i la classe treballa-
dora es mobilitzin per unes condicions laborals justes.
No té sentit que quan es proposa una fiscalitat més pro-
gressiva, es generi un clima d'alarma i de crisi, quan el
que es pretén és reduir les desigualtats i la vulnerabi-
litat social.
En aquesta societat no podem ignorar la realitat de

les grans diferències socials que existeixen entre els que
tenen molt i els que no tenen res. Aquests sectors pri-
vilegiats, que controlen els recursos i el poder, intenten
mantenir el seu estatus a costa de la llibertat i els drets
dels altres. 
Ara bé, aquesta situació és insostenible i injusta, i no-

més pot portar a més conflictes i violència. Per això, un
dels reptes més importants que afronta el món actual
és el de construir una societat amb més justícia social
i més equitativa, respectuosa amb el medi ambient. 
S’han de garantir els drets humans i les llibertats fo-

namentals de totes les persones, s’ha de promoure el des-
envolupament sostenible, que asseguri el benestar de
les generacions presents i futures, que protegeixi els re-
cursos naturals i la biodiversitat del planeta i, també, s’ha
de fomentar la participació ciutadana, la democràcia,
la pau i la cooperació entre els pobles.
Si volem viure en una societat més justa i solidària,

on tothom pugui gaudir d'unes condicions de vida dig-
nes i on es respectin els valors democràtics i humans,
cal lluitar i defensar els nostres drets socials i els ser-
veis públics.
Cal acabar amb les injustícies i les desigualtats que

afecten milions de persones arreu del món, ja que aques-

ta és una condició necessària per aconseguir una pau
i una harmonia duradores, que ens permetin conviu-
re en un planeta més just i sostenible. 
No podem acceptar que hi hagi tanta diferència en-

tre els que tenen molt i els que no tenen res, quan al pla-
neta hi ha recursos suficients per garantir una vida dig-
na a tothom. Cal treballar per a fomentar la solidaritat
i la humanitat entre els pobles, i esforçar-se plegats per
a construir un futur millor per a les generacions actu-
als i futures.
La visió d'un món millor no és una utopia irrealit-

zable, sinó una meta assolible que depèn de la nostra
voluntat i acció col·lectiva. 
Un món millor és aquell on es respecten els drets hu-

mans, la diversitat, la justícia i la sostenibilitat. Un món
millor és aquell on es promou la participació ciutada-
na, la solidaritat, la cooperació i la pau. Un món millor
és aquell on es garanteix l'accés a l'educació, la salut, l'a-
limentació i l'habitatge per a totes les persones. Un món
millor és possible si ens comprometem a construir-lo
entre totes i tots.
El nostre col·lectiu de persones pensionistes i jubilades

té una posició ferma i decidida: no ens rendirem mai da-
vant els atacs als nostres drets i a la nostra dignitat. 
Volem unes pensions justes i suficients, que ga-

ranteixin una vida decent a totes les persones. Volem
posar fi a la discriminació que pateixen les dones pen-
sionistes, que cobren menys que els homes per la ma-
teixa feina. I volem que la pensió mínima sigui iguala-
da al salari mínim interprofessional (SMI), per evitar
la pobresa i l'exclusió social. 
Aquest és el nostre lema: resistir i persistir fins a

aconseguir els nostres objectius.

per Pedro Jesús Fernández

Hem perdut poder adquisitiu
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Tres famílies del bloc ruïnós de Badalona 
es quedaran al carrer aquest dimarts1

2
Les tres famílies desallotjades de Badalona
tornen a la pensió durant tres dies 

L’arbre de Nadal de 40 metres de Badalona
estarà encès fins a finals de gener

Reutilitzar roba està de moda

El + llegit línianord.cat

3

4

5

Tres famílies desallotjades de Badalona: 
“Farà molt fred i no sabem on dormir”

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Nord no comparteix necessàriament les opinions que
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

Tribuna oberta

Hem encetat un nou any i
puc dir amb satisfacció
que a Castelldefels ja te-

nim aprovat el pressupost per al
2024, que és l’eina essencial per
establir els objectius que necessi-
ta la ciutat.
I aquests objectius els tenim fi-

xats des de l’inici del mandat:
millorar la ciutat i el benestar de
les persones. I no vull dir que, evi-
dentment, això no sigui un objec-
tiu compartit per tots els que ens
dediquem al servei públic, però sí
que puc dir que no es pot estirar
més el braç que la màniga com va
fer l’anterior govern.
L’anterior govern va gastar

més del que tenia, i la festa ara s’ha
de pagar. Però el meu equip de go-
vern i jo no volem que això recai-
gui en els veïns i veïnes de Cas-
telldefels, perquè no s’ho mereixen.
I per això hem hagut de tre-

ballar molt fort per tal de fer uns

La seguretat i la neteja

comptes austers on s’elimina la
despesa innecessària, com els
càrrecs de confiança, que els
retallem més d’un 40%, així
com les subvencions a partits
polítics, que baixen més d’un
25%. Això sí, es garanteix la
prestació dels serveis.
Malgrat que ens vam trobar

un Ajuntament sense diners,
amb números vermells i un fo-
rat de 12 milions d’euros, hem
aconseguit que les famílies nom-
broses i monoparentals tinguin
una bonificació de 500 euros al
rebut de l’IBI; hem mantingut i
millorat els serveis essencials i
hem apujat les partides desti-
nades a la seguretat, la neteja, la

sanitat o l’educació. D’altra ban-
da, hem rebaixat despesa en
partides com alcaldia o festes,
per exemple.
Lamentablement, l’oposi-

ció, els que van deixar l’Ajunta-
ment en una situació econòmi-
ca sota zero, no ha donat suport
a aquests comptes, però, afor-
tunadament, els hem pogut ti-
rar endavant. Malgrat la seva
postura de dir no al que és bo per
a la ciutat per tal de no reconèi-
xer com de malament van ges-
tionar els diners de tots els ciu-
tadans de Castelldefels, el govern
estem disposats a col·laborar
en allò que sigui en benefici de
la nostra estimada Castelldefels.

Fo
to

: A
j. 

de
 C

as
te

lld
ef

el
s

per Manuel Reyes, alcalde de Castelldefels i president del PP a BCN

A les xarxes

@MiquelBonet_: Les accions de Grifols
valen 0 euros. Com fa temps que us ex-
plico, s'enfonsarà abans el teixit empresa-
rial del país que la seva cultura.

@Ana_G93: Si no em trobo bé i sense
que ningú m'ho mani, el més normal és
que em posi la mascareta per no conta-
giar els altres.

#TornaLaMascareta

@GreenpeaceCAT: Desastre ecològic a
Galícia: milions de pellets de plàstic arri-
ben a les costes contaminant l'ecosis-
tema marí.

#NouVessament #Grifols

Els semàfors

La plataforma Sant Roc Som
Badalona ha acompanyat les
famílies del Carrer Calderón 
de la Barca en tot el procés de
desnonament. També ha estat
clau per aconseguir, per a alguns
afectats, uns dies més a la pensió
on s’allotjaven temporalment.

pàgina 11Sant Roc Som Bdn

Santa Coloma ha anunciat el
reforç del control del servei de
l’AMBici perquè ha detectat un
mal ús per part d’alguns menors
d’edat. L’AMB, responsable del
servei, diu que prendrà mesures,
però que les incidències el 2023

han estat molt baixes.
pàgina 14AMB

El festival de novel·la negra
catalana, Tiana Negra, aposta
enguany pel true crime. Entre el
19 i el 21 de gener tindran lloc
una vintena d’activitats amb

noms destacats i amb actes com
ara una taula rodona sobre el
famós cas de la Guàrdia Urbana.

pàgina 18Tiana Negra
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Mirada pròpia

El desembre del 1981, just ara fa 42 anys, va
ser enderrocat a Badalona un enorme edi-
fici d’habitatges il·legal situat al costat del
Museu, dins de la zona anomenada el Clos

de la Torre, el que actualment és la Plaça Font i Cus-
só, amb el seu subsol carregat de tresors arqueològics.
Va ser una espectacular i contundent defensa del pa-
trimoni que va liderar el llavors alcalde d’esquerres
Màrius Díaz i Bielsa, durant el primer mandat de-
mocràtic després de la dictadura franquista. La cons-
trucció d’aquell bloc d’habitatges privat agredia l’en-
torn i comportava la pèrdua d’importants restes ro-
manes, i va poder ser interrom-
puda gràcies a la lluita veïnal, a
l’aprovació del PERI de Dalt la
Vila per part de l’Ajuntament i a
una sentència judicial que va
concloure el litigi. Per sempre
més a la història de la ciutat
resta aparellada la memòria de
l’enyorat alcalde Màrius Díaz
amb aquest enderroc valent i de
gran altura moral. Badalona va
ser notícia per aquesta demolició
de màxima envergadura i con-
tundència en defensa de priori-
tats de valor patrimonial, artís-
tic, paisatgístic i moral, un gest
polític i tècnic pioner a tot l’estat
espanyol.
Quaranta-dos anys després,

s’albira que el futur enderroc d’un edifici d’habitatges
privat té tots els elements per passar a la història de
la ciutat i aparellada per sempre més a la memòria d’un
alcalde, si bé aquesta vegada no seria per raons d’al-
tura sinó de baixesa moral. En aquest cas, l’edifici d’ha-
bitatges privat està ubicat al barri de la Salut, és an-
tic, en comptes d’agredir l’entorn o restes arqueolò-
giques agredeix drets humans de les persones que l’ha-
bitaven i l’alcalde que hi està vinculat és de dretes, l’ac-
tual Xavier García Albiol, expert a generar titulars per
a tot l’Estat. Per les dades que han transcendit fins al
moment, el propietari, directiu d’una immobiliària,
explotava l’edifici econòmicament tenint-lo llogat a ple
rendiment, però feia deixadesa de funcions respecte
al deure de mantenir-lo en condicions d’habitabilitat.
Una situació lamentablement gens excepcional a la ciu-
tat de Badalona i encara menys al barri de la Salut Alta,

forjat amb autoconstrucció als argilosos vessants de
la Serra d’En Mena durant els anys del desarrollisme,
que va acollir les grans onades d’immigració dels 50
i 60 del segle XX i que ja ha mostrat símptomes de pe-
rillosa degradació constructiva en innombrables oca-
sions, un procés vinculat a l’afany especulador de molts
propietaris voltors.
Si la situació d’aquest immoble és, doncs, l’habi-

tual de la zona, per què afirmo categòricament que el
periple que comença aquest mes de desembre del 2023
amb l’edifici de Calderón de la Barca 79 serà un fet his-
tòric de baixesa moral?

El fet diferencial entre Calderón de la Barca 79 i les
altres situacions d’infrahabitatge i d’esfondraments d’e-
dificis a la ciutat l’aporta el vídeo i les declaracions de
l’alcalde del Partit Popular, que ha liderat una croa-
da criminalitzadora, convertint el que hauria pogut ser
un acte administratiu normalitzat –determinar ruïna
econòmica perquè les despeses de millora de la finca
són massa costoses respecte del seu valor cadastral–
en un acte de demolició de la dignitat de les persones,
carregat d’insults, calúmnies i desemparament con-
tra les famílies llogateres afectades per les males con-
dicions de l’habitatge. L’alcalde García Albiol ha po-
sat en marxa un potent motor d’agitació d’odi,
apel·lant directament als plantejaments ideològics i als
mètodes de l’extrema dreta. El veïnat afectat, majo-
ritàriament de nacionalitat espanyola adquirida en pro-
cessos de regulació d’estrangeria, alguns d’ells nascuts

aquí de famílies marroquines, i incorporat amb nor-
malitat a les dinàmiques d’ocupació laboral i relacio-
nals positives amb la comunitat, a més de perdre sob-
tadament la seva llar, les seves pertinences i el dret a
l’empara, ha vist greument danyada la seva imatge i
el seu honor. Titllats d’ocupes quan tenen i paguen con-
tracte de lloguer, titllats de delinqüents quan no són
objecte de cap denúncia per delicte i, a sobre, castigats
amb el desemparament postpèrdua de l’habitatge amb
el pretext de ser conflictius.
La pregunta és: per què ho ha fet, això, l’alcalde?

Quina necessitat tenia de posar-se en risc amb un fla-
grant incompliment de la llei
19/2020 d’igualtat de tracte i no
discriminació si, segons defensen
els seus regidors, el procediment
de declaració de ruïna econòmi-
ca que ha aconseguit el propietari
compleix totes les regles? M’i-
magino dues hipòtesis possibles
per explicar-ho, i totes dues de-
mostrarien que l’alcalde està en-
sorrat en un pou de ruïna moral.
Una situaria l’alcalde en el

marc de presumpta corrupció
en què es mou la naturalesa del
Partit Popular i que s’ha enfortit
amb la troballa dels seus comp-
tes a Belize en els Papers de
Pandora. Un possible marc sos-
pitós on es mou bé un personat-

ge susceptible d’estar embolicat en corrupteles i pre-
varicacions, per usar el poder en benefici propi o dels
amics. Temps al temps.
L’altra el situaria en aquell marc de l’experiment

lepenista que el va catapultar al poder després de la
crisi del 2008 i que és el marc que utilitza tota la ul-
tradreta europea. Populisme i prepotència racista i
aporofòbica que obvia tot dret humà, marc que el lí-
der del Partit Popular va abandonar momentània-
ment per aconseguir vots majoritaris a les eleccions
del 2023 amb el seu suposat badalonisme transversal.
Ara un nou experiment electoral a costa de la dignitat
badalonina?
Contra la seva demolició de drets que el conver-

teix en ruïna moral ens tenim les persones del poble,
honestes, organitzades i, encara que abatudes per tan-
ta vilesa, disposades a no rendir-nos.

per Dolors Sabater, exdiputada i líder de Guanyem Badalona

Ruïna moral
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NLes millors
perles

L’Ajuntament de Madrid ha enviat un vídeo personalitzat alsinfants de Chamartín amb un fals rei Baltasar, amb la cara
pintada de negre i un accent molt estrany que ha indignat els
pares, que l’han titllat de racista. El consistori ja s’ha disculpat.

Superar el Tetris. La raça humana ha assolit una nova fita
en el seu desenvolupament històric i còsmic gràcies a

un noi de 13 anys d’Oklahoma, que s’ha passat tots els
nivells. És el primer ésser humà que ho aconsegueix. 

Milers de persones segueixen el compte enrere de la nit de
Cap d’Any als Camps Eliseus de París. Quan arriba el 2024,

ningú no s’abraça, ni es mira, només grava amb el mòbil. Sort
en tenim del raïm, que ens manté les manetes ocupades...

Un excombatent estatunidenc del Vietnam troba una
bossa farcida de dòlars en un bus de l’illa de Guam.

Lluny de quedar-se’ls, els porta a la policia. El propietari és
el mateix conductor de l’autobús, i ara tots dos són amics.

LA FOTOAjuntament de Barcelona
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Tribuna

Immersos encara en una crisi socioeconòmica glo-
bal derivada de la invasió russa d’Ucraïna i del pe-
ríode postcovid, amb un notable augment de la
inflació des de fa dos anys i amb una escalada dels

preus dels productes bàsics i de l’energia com no ha-
víem vist mai, els ajuntaments no han d’adaptar-se no-
més a aquesta situació, com les llars i les empreses, sinó
que hi han de fer front amb un descens notable dels in-
gressos després que s’hagi adaptat l’impost de la plus-
vàlua a la nova realitat jurídica expressada pel Tribu-
nal Constitucional. Amb menys ingressos disponibles
i més despeses per afrontar, els ajuntaments de tot el
país planten cara a la doble emergència social i climàtica
com un gran repte global que demana inversions i so-
lucions a escala local.
Ara que la liquiditat econòmica de molts d’ells està

en risc. Ara que els sobrecostos de manteniment dels
serveis públics els ofeguen, provocant-los grans tensions
de tresoreria. Ara és el moment de reivindicar amb més
força i legitimitat que mai un pacte de país que posi en
relleu la vital importància que tenen els ajuntaments
per resoldre i atendre les necessitats del dia a dia dels
seus veïns i veïnes. Ja anem tard. Justament ara fa més
de tres dècades que esperem l’arribada d’una llei de fi-
nançament local a Catalunya que posi fi a l’infrafi-
nançament de les administracions locals i que respongui
al mandat expressat al mateix Estatut de Catalunya so-
bre la necessària sostenibilitat financera dels ajunta-
ments. I és per aquest motiu que el passat 20 d’octu-
bre, acompanyats pel diputat Joan Carles Gallego, vam
registrar al Parlament de Catalunya la proposta d’ela-
boració d’una nova llei de finançament dels ajunta-
ments. Des d’En Comú Podem posem sobre la taula l’i-
nici del debat amb l’objectiu d’impulsar un canvi le-
gislatiu que és un clam del món local.
Si millorem el finançament dels ajuntaments, in-

cidirem de manera directa en la millora de la qualitat
de vida dels veïns i veïnes de tots els pobles i ciutats del

país. En aquesta línia de treball, des del govern pro-
gressista de la Diputació de Barcelona, del qual En
Comú Podem forma part, acabem d’aprovar un fons
econòmic extraordinari per als ajuntaments dels 311
municipis de la demarcació de Barcelona. Es tracta d’un
ajut dotat amb 75 milions d’euros que ha de permetre
col·laborar en el tancament financer de l’any 2023 i pla-
nificar algunes inversions municipals de cara al 2024.
En aquest context, la reedició del govern de coalició pro-
gressista a l’Estat també constitueix una oportunitat his-
tòrica per abordar aquesta reforma financera de les en-
titats locals.
Els ajuntaments són els ens polítics que presten més

serveis públics essencials des de la proximitat. Com a
tals, requereixen un nou sistema de finançament estable
que garanteixi la cobertura de les necessitats bàsiques
de la ciutadania i que els permeti poder decidir el ni-
vell dels ingressos i la lliure organització de la seva des-
pesa. Parlem d’un canvi estructural que els ha de do-
nar més eines per reforçar les seves polítiques de co-
hesió i convivència. Que els permeti facilitar, als seus
veïns i veïnes, unes millors condicions d’accés a un ha-
bitatge digne i assequible. Que els garanteixi recursos
per lluitar contra l’emergència climàtica i contra la se-
gregació educativa i residencial als municipis. Un
nou sistema que ajudi a regenerar els barris atenent la
seva diversitat. I que consolidi les polítiques actives d’o-
cupació pensant sobretot en la població més vulnera-
ble a la precarietat laboral.
Defensem una llei de finançament local que nei-

xi des del diàleg i el consens del municipalisme, que
serveixi per apuntalar l’exercici de les seves compe-
tències i per millorar el finançament dels recursos per
desenvolupar-les. En definitiva, una llei que pugui ga-
rantir que els governs locals continuaran sent el cor
de la governança política del país. Per tot plegat, ara
més que mai, reclamem ja un nou finançament per a
tots els ajuntaments.

Si millorem 
el finançament 

dels ajuntaments,
incidirem de manera
directa en la millora 

de la qualitat de vida 
dels veïns i veïnes 
de tots els pobles 
i ciutats del país

“

“
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per Candela López, vicepresidenta de la Diputació de Barcelona, i Lluís Mijoler, alcalde del Prat de Llobregat

Un nou finançament per als ajuntaments

@_Penya_Gironina: El que el Girona està
fent no és només història de la ciutat i de la
Lliga espanyola. El que està fent és fer gau-
dir tots els que els agrada el bon futbol.

@gpatti1971: No sé per què la gent es
queixa de la mascareta, amb el fred que
fa jo me la posaria només per sortir al
carrer.

@angelvinashist: Los bulos quieren crear
una "realidad" alternativa. Para llorar. Mi
ordenador, como el de muchos, está inun-
dado de ellos. 

Flaixos
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L’arbre de Nadal estarà encès
fins a finals de gener

NADAL4L’alcalde de Badalo-
na, Xavier García Albiol, comu-
nicava aquest dilluns que l’arbre
de Nadal de 40 metres situat a la
plaça President Tarradellas, al
barri del Gorg, no es retirarà
fins a l’última setmana de gener. 
Una decisió que, diu, res-

pon a les “moltes peticions” re-
budes en els últims dies dema-
nant-li al batlle que l’arbre es
quedés uns dies més. L’alcalde
ha destacat que s’ha arribat a un
acord amb l’empresa propietà-
ria “sense cap cost econòmic”.
Més enllà de les peticions, al do-
cument de l’adjudicació del con-

tracte, l’empresa propietària,
Ximenez Iluminación, es com-
prometia a retirar-lo, precisa-
ment, entre el 25 i el 31 de gener. 
Un arbre que ha estat en-

voltat de polèmica per la “com-
petició” d’Albiol amb l’alcalde de
Vigo, Abel Caballero, per veure
qui tenia l’arbre més gran de
l’estat. Tot i que cap dels dos ho
va ser, la inauguració de Bada-
lona  va ser tot un èxit amb l’as-
sistència de 50.000 persones els
18 de novembre. Tant és així,
que l’alcalde es planteja fer
unes campanades sota l’arbre
l’any vinent.

POLÍTICA4Aquest dilluns s’a-
provava al ple el pressupost mu-
nicipal amb els vots a favor dels 18
regidors del Partit Popular i els 4
del PSC, i amb els vots en contra
d’ERC, Comuns i Guanyem. Es
tracta d’un pressupost de més de
223 milions d’euros, un 17% més
alt que l’anterior.
L’alcalde Xavier García Albiol

va agrair al PSC el suport i les
propostes que ja van presentar
ambdós partits conjuntament al
desembre. Albiol va destacar
aquest fet  com a “bona senyal”
tant per als ciutadans com per als
partits que hi han votat a favor,
ja que  creu que ajuden a enriquir
el pressupost.  El batlle també va
criticar els discursos d’altres
grups municipals sobre el suport
del PSC al pressupost. “Aquest
govern, gràcies a la voluntat dels
veïns, té dues cametes que van
rapidíssimes i no necessiten cap
crossa”, va assegurar Albiol. El lí-
der del PSC, Fernando Carrera,
va qualificar el pressupost com
una oportunitat per incidir. “Cre-
iem que  de cara als ciutadans és

molt més útil que presentem
propostes i no ens emparem en
la queixa sistemàtica”, va afirmar.
Per la seva banda, ERC va

deixar clar que el seu vot en
contra podria haver estat una
abstenció si haguessin rebut res-
posta sobre les al·legacions pre-
sentades. Des d’En Comú Po-
dem, Aïda Llauradó va justificar
el seu vot en contra al·legant
que “és impossible que ens po-
sem d’acord amb un govern que

continua difamant a famílies que
han perdut el seu habitatge”.  A
part, la formació emetia ahir un
comunicat qualificant el suport
del PSC al govern com “incohe-
rent amb les idees que ha de de-
fensar un partit progressista”. 
Finalment, Dolors Sabater,

de Guanyem, va criticar que no
fos un pressupost obert a la
col·laboració i que, a més, no
conté “solucions per als proble-
mes importants de la ciutat”. 

Imatge de la sessió plenària d’aquest dilluns. Foto: Ajuntament

El PP aprova el pressupost 
amb el suport dels socialistes

Imatge de la inauguració de l’arbre. Foto: Ariadna Comas/ACN

Neteja | Primers passos per al nou contracte
Segons ha anunciat l’alcalde de Badalona, Xavier García Albiol, aquest
mes de gener s’iniciarà el procediment per licitar el nou contracte de

neteja. Actualment està en pròrroga perquè va caducar el 2020. 
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HABITATGE4Solucions a curt
termini per a les famílies des-
nonades de l’edifici en risc d’es-
fondrament del carrer Calde-
rón de la Barca. Aquest dimarts,
les tres famílies afectades que ha-
vien estat reallotjades tempo-
ralment en una pensió de Santa
Coloma es quedaven definiti-
vament al carrer.  L’Ajuntament
de Badalona no va voler prorro-
gar aquesta ajuda “excepcional”
que finalitzava el dia 9 de gener
per atendre les dones i els me-
nors d’edat després del des-
allotjament de l’edifici al barri de
la Salut.  A més, el govern local
va reiterar en un comunicat que
es tractava “d’ocupes il·legals
amb els subministraments pun-
xats” i que, tot i oferir una solu-
ció temporal a les famílies més
necessitades,  en tot moment van
informar als afectats de la si-
tuació i, per tant, sabien que
havien d’abandonar la pensió en
el termini marcat.
Aquest dimecres, un dia des-

prés de quedar-se al carrer,
aquestes tres famílies tornaven
a la pensió on s’estaven allotjant,
almenys durant tres dies més,
gràcies a diverses entitats socials
que assumiran el cost de la per-
noctació. La plataforma Sant
Roc Som Badalona, que ha lide-

rat l’atenció a les famílies, ha in-
dicat que aquesta maniobra té
l’objectiu de “parar el cop” per
poder continuar parlant de la
qüestió. L’entitat confia que hi
hagi “perspectives de trobar al-
guna solució”. 
La Fundació Sant Joan de

Déu, la Fundació Roca i Pi i Cà-
ritas són les tres entitats que
afronten les despeses de la pen-
sió, en una operació que ha
comptat amb la mediació del De-
partament de Drets Socials.
Fonts de la plataforma Sant Roc
Som Badalona , que ha donat su-
port a les famílies, han indicat
que el departament els ha faci-

litat contactes i ha obert la via
amb la Fundació Sant Joan de
Déu, “que pot ser una solució de-
finitiva per a alguna família”.

SENSE ALTERNATIVA 
Aquest dimarts al matí, en aban-
donar la pensió, els afectats de-
manaven, sense èxit, suport al
departament municipal bada-
loní de Serveis Socials. “Aques-
ta nit farà molt fred i no sabem
on podrem anar a dormir”, es la-
mentava Souad Ghailan hores
abans que les entitats socials
activessin els recursos d’emer-
gència, que han servit per ga-
rantir-los un sostre uns dies.

Tres dones afectades abandonant la pensió. Foto: Jordi Pujolar/ACN

Les entitats socials  ‘rescaten’
les famílies desnonades

Badalona estrenarà un nou
jutjat el 31 de gener

JUSTÍCIA4El 31 de gener obri-
rà al públic el nou Jutjat de Pri-
mera Instància número 9 de Ba-
dalona. Aquest donarà servei a
una població de 223.000 habi-
tants, distribuïts en els municipis
de Badalona, Montgat i Sant
Adrià del Besòs i s’ubicarà a l’e-
difici del carrer Prim. El jutjat dis-
posarà de tres  gestors processals,
cinc tramitadors processals i dos
auxiliars judicials. Amb  aquesta

nova incorporació, Badalona tin-
drà nou jutjats de primera ins-
tància, cinc d’instrucció i un de
violència contra la dona.
El de Badalona és un dels cinc

nous jutjats, juntament amb Bar-
celona, l’Hospitalet, Girona i Fi-
gueres que es posaran en marxa
després que s’hagi publicat al
BOE el Reial decret pel qual s’a-
prova la creació de 70 noves uni-
tats judicials a tot l’Estat.

Protestes de sanitaris a Can
Ruti contra el nou conveni

SALUT4Una cinquantena de tèc-
nics sanitaris es concentraven
aquest dimecres al migdia da-
vant l’accés principal de l’Hospi-
tal Germans Trias de Badalona en
el marc de la vaga indefinida del
sector contra el nou conveni pac-
tat per l’Institut Català de la Salut
(ICS), el conegut com a III Acord,
amb els sindicats majoritaris. 
Entre crits de ‘Vaga, vaga,

vaga si l’ICS no paga’, els con-
centrats van reclamar que el nou
conveni reflecteixi les millores la-
borals i salarials que es mereix un
col·lectiu “clau” en el sistema sa-
nitari català. Els representants
sindicals van assegurar sentir-se
menystinguts per la Generalitat

i van alertar que si no se’ls escol-
ta les protestes aniran a més. En
declaracions als mitjans de co-
municació,Montserrat Martín,
delegada de la Federació de Tèc-
nics i Professionals de la Sanitat
(FTPS) a Can Ruti, va recordar
que el que reivindiquen és que el
nou conveni sigui “just” amb els
tècnics sanitaris.
Aquí, va assenyalar que dels

320 milions d’euros que la Gene-
ralitat ofereix per millorar el II
Conveni, només s’ha destinat un
1,3% i un 0,18% al col·lectiu de tèc-
nics de cures d'infermeria i al de
tècnics superiors sanitaris. “Ho
trobem un insult i reclamem pro-
porcionalitat”, va afegir.
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Els noms dels carrers so-
vint aixequen polsegue-
ra. Semblaria que bate-
jar com a Floquet de

Neu un carrer de Barcelona no
hauria de ser gens problemàtic.
Malgrat això, quan el passat mes
de desembre el Partit Popular ho
va proposar, els comuns, tot i no
veure-ho amb mals ulls, van fer-
hi esmenes. La formació liderada
per Ada Colau demanava “deixar
de blanquejar la Barcelona colo-
nial” i explicar que “el goril·la albí
va ser robat amb finançament de
l’Ajuntament”. 
Va passar una història similar

quan el novembre es va anunciar
que es dedicaria un mirador, a la
plaça de les Glòries, a Freddie
Mercury i Montserrat Caballé.
En aquella ocasió era el periodis-
ta cultural vinculat a l’òrbita de la
CUP Jordi Garrigós qui va la-
mentar, via xarxes, que mentre
s’honra el cantant britànic, el
rumbero Peret no té el seu ho-
menatge a Barcelona. 
En realitat, la lluita perquè

els carrers portin els noms que a
un partit o a un altre li agraden no
és menor. Segons l’historiador
Rafa Burgos, els noms dels carrers
són “una de les eines més utilit-
zades pels diferents governs a
l’hora d’establir o de plasmar una
determinada ideologia, agafant
fets o personatges afins”. No re-
sulta estrany, doncs, que ara el go-
vern socialista advoqui per posar
en valor el passat olímpic i post-
franquista de la ciutat, quan el seu
poder era omnímode. 
Si cadascú anomenés els car-

rers com volgués, però, la sang ar-
ribaria al riu. Per això a Barcelo-
na existeix una comissió que s’en-
carrega de decidir-ho: la Ponència
de Nomenclàtor. Com funciona?
Com es bateja un carrer? No tot-
hom pot tenir la sort que el seu
nom aparegui imprès en mar-
bre. Segons indica el consistori,
qualsevol persona, entitat o el
mateix Ajuntament poden pro-
posar nous noms de carrers o de
places. Un cop feta la proposta, és
la ponència, que actualment està
presidida per la socialista Raquel
Gil i que compta amb 16 inte-
grants, qui la debat per més tard
elevar la seva decisió a l’alcalde
perquè l’aprovi. “Per poder dedi-
car un carrer a un personatge, han
d’haver passat cinc anys, com a
mínim, des de la seva mort”, as-
senyalen. “L’única excepció a
aquesta norma és que en vida se
li hagués atorgat la Medalla d’Or
de la Ciutat”, afegeixen.

CARRERS DEL RÈGIM
“La plaça Francesc Macià, l’anti-
ga Calvo Sotelo”. Abans era més
comú sentir com la gent gran feia
servir aquesta expressió. L’encla-
vament situat a la Diagonal és un
exemple clar de com els diferents
règims polítics utilitzen els noms
dels carrers per imposar el seu
imaginari. El 1932, la plaça es va
batejar com a plaça d’Alcalá Za-
mora, en honor a l’expresident de
la Segona República Espanyola. El
1936 es va passar a dir plaça dels

Germans Badia, per recordar Jo-
sep i Miquel Badia. El 1939 va tor-
nar a canviar de nom per anome-
nar-se Calvo Sotelo, el polític es-
panyol fundador de la coalició
monàrquica Bloque Nacional. Fi-
nalment, amb la restauració de la
democràcia, la plaça va acabar
dient-se Francesc Macià.
“Els carrers van canviar molt

amb la Segona República, i  amb
la dictadura, tornem-hi”, diu Bur-
gos. Poc temps després que l’e-
xercit sublevat ocupés Barcelona,

La Vanguardia anunciava el se-
güent: “Serán borrados los nom-
bres de indeseables y de extran-
jeros dados por los rojos a calles
y plazas, restableciéndose los tra-
dicionales y proponiéndose los de
heroes y mártires de la Patria”.
En part, un dels moments

més importants pel que fa a la mo-
dificació del nomenclàtor va ser
durant la Transició. En el cas de
l’Hospitalet, per exemple, la de-
mocràcia va permetre canviar els
noms de molts carrers i places que

havien estat rebatejats o castella-
nitzats amb la dictadura. Mal-
grat això, encara ara queden ves-
tigis d’aquells temps foscos. El pe-
riodista del LíniaFrancisco Javier
Rodríguez recordava, en un re-
portatge a la Directael 2013, el cas
del carrer Belchite, que tot i que
podria semblar que fa referència
a la població aragonesa en realitat
es diu així en honor a la batalla del
1937 a l’Aragó que va perdre el
front democràtic. Sigui com sigui,
canviar noms avui dia no té gaire

bona acollida, ja que suposa que
els veïns hagin de canviar les es-
criptures dels seus habitatges, la
seva adreça postal o el seu DNI.

FEMINITZANT ELS CARRERS
Més enllà de l’actualització del no-
menclàtor que es va produir du-
rant la Transició, un dels canvis
més significatius ha estat el que té
a veure amb el feminisme. A la
metròpoli, els noms de carrers i de
places dedicats a dones són ben
pocs. Dades de l’Institut Català de

L'Ajuntament de Barcelona va substituir el nom de la plaça d'Antonio López pel de plaça d'Idrissa Diallo el 2022. Foto: Ajuntament de Barcelona

Qualsevol nou règim intenta canviar els noms dels carrers i de les places. 
Què amaga el nomenclàtor de Barcelona? A quina mena d'històries fa

referència? En aquest reportatge analitzem com ha evolucionat la manera com
s'han batejat i rebatejat els carrers per entendre com era, és i vol ser la ciutat.

Els noms (dels
carrers) fan la cosa
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n Competint amb l’obsessió huma-
na per batejar-ho tot, hi ha la neces-
sitat que tenim de saber què va ser
el primer. En podríem dir ordre. Si-
gui com sigui, determinar quin va
ser el primer carrer amb nom a Bar-
celona, segons l’historiador i perio-
dista Rafa Burgos, “és molt difícil de
dir”. “L’únic que sabem del cert és
que devia ser a l’actual barri Gòtic”,
apunta per afegir que els primers
noms “corresponien a algun perso-
natge o família il·lustre de Barcelo-
na”. “Es tractaria de carrers com Lle-
dó o la plaça de Sant Just, de la que

ja es tenen notícies el segle IX”, deta-
lla l’expert.

Aleshores, com es guiaven els ha-
bitants de Barcelona? El mateix Bur-
gos explica que “la gent s’orientava
pels escuts de les façanes, en el cas
de les famílies nobles, o pels rètols
dels comerciants”. El problema de tot
això era que hi havia molta gent que
no sabia llegir, i per això els comerços
comptaven amb un dibuix de l’objec-
te que treballaven: sabates, tisores,
cordes... És el mateix sistema que fe-
ien servir els romans. Segons Deirdre
Mask, autora del llibre El callejero (Ca-
pitán Swing), on explica l’origen dels
noms dels carrers, a l’antiga Roma no
hi havia adreces. En una entrevista a

La Vanguardia, Mask assenyalava
que la gent es guiava “perquè les ciu-
tats eren molt riques en senyals visu-
als i sensorials, i els romans es mo-
vien per punts de referència com bo-
tigues, estàtues, edificis, arcs i també
guiats per olors, vistes i sabors”. Tan-
mateix, en paraules de Burgos, “el
primer intent seriós de senyalitzar els
carrers de Barcelona data del 1770”.
Eren unes senzilles rajoles on consta-
va “el nom del carrer o d’un edifici
notable, normalment religiós”.

La història dels noms dels carrers
donaria un tomb definitiu a mitjans

del segle XIX. “El 1847 van començar
a expandir-se les plaques de marbre
amb lletres de bronze que encara po-
dem veure a Ciutat Vella i que identi-
fiquen el districte, el barri i el nom
del carrer”, relata Burgos.

Tot això ens demostra que la re-
alitat que vivim avui dia, amb uns
carrers perfectament senyalitzats, és
relativament nova i, caldria afegir-hi,
nostra. De fet, al Japó els carrers no
se senyalitzen. Allà el nomenclàtor
està fet amb números –com en algu-
nes ciutats estatunidenques– que es
refereixen al districte, la mançana i
l’edifici. Un sistema complicat pel
qual, gràcies als telèfons intel·li-
gents, ja no cal patir.

El primer carrer

les Dones assenyalen que a tota la
regió només hi ha un 4,9% del no-
menclàtor dedicat a elles. En can-
vi, ells tenen el 28% dels carrers
i places. “Això sorgeix d’una so-
cietat masclista, androcèntrica i
patriarcal on les figures femenines
han estat oblidades, encara que
hagin tingut molta presència a
l’àmbit públic”, explica Blanca
Valdivia, del col·lectiu d’urbanis-
me feminista Punt 6. “Passa el
mateix amb les escultures i amb
allò que s’ha considerat patri-
moni i allò que no: per què un edi-
fici militar ho és i un safareig no?”,
reflexiona.
Diu la frase popularment atri-

buïda al filòsof George Steiner que
“el que no s’anomena no existeix”.
En el cas dels carrers i de les do-
nes passa el mateix. “No crec que
la manca de visibilitat sigui vio-
lència, però les llavors de la vio-
lència masclista estan molt arre-
lades a aquesta manca de visibi-
litat”, afirma Valdivia. “Quan par-
lem d’un entorn segur cal visibi-
litat, i no només ha de ser física en
forma d’il·luminació, sinó també
simbòlica”. Per a l’experta, que hi
hagi carrers que duen noms de do-
nes afavoreix l’apropiació dels
espais per part d’elles. “Ajuda a
fer-nos la sensació que l’espai
públic també és nostre”, assevera

per afegir que “la nomenclatura és
una oportunitat de visibilitzar o de
donar veu a històries molt im-
portants de les nostres ciutats”.  
En aquest sentit, tot i que re-

coneix que en els darrers 20 anys
aquesta situació s’ha posat sobre
la taula i cada vegada hi ha més
noms de dones a l’espai públic,
alerta que “queda camí per re-
córrer”. “Si mirem els noms de do-
nes dels nostres carrers, veiem
que, en realitat, hi ha moltes ver-
ges, reines i figures de la burgesia”.
També ho reconeix Burgos,

que afirma que “ja des de fa anys
hi ha un intent encertat de com-
pensar la manca de noms de do-
nes en el nomenclàtor de Barce-
lona, on no arriben ni al 10% del
total”. En la mateixa línia, l’histo-
riador assenyala que també hi
ha una voluntat de tornar a posar
als carrers els seus noms origina-
ris, com per exemple el canvi de
nom del carrer Príncep d’Astúries,
a Gràcia, pel de Riera de Cassoles
o la rebatejada plaça del Cinc
d’Oros, a l’encreuament entre la
Diagonal i el passeig de Gràcia. 

URBANISME RACISTA
Qui va ser el general Prim? Qui era
Pizarro? I el coronel Sanfeliu?
Per què és famosa la família Xifré?
Totes aquestes figures tenen el seu

“No crec que la manca
de noms de carrers de
dones sigui violència,
però les llavors de la
violència masclista
estan molt arrelades a
aquesta manca de
visibilitat”, diu Valdivia

carrer o plaça a la ciutat de Bar-
celona. Si amb el franquisme en-
cara és fàcil identificar l’horror que
la dictadura va suposar, amb altres
períodes foscos de la història de la
capital catalana la qüestió és més
difícil. És el cas del colonialisme
dels segles XVIII, XIX i XX, amb
Catalunya com a enclavament
destacat. Així ho explica la dipu-
tada de la CUP Basha Changue,
que assenyala que la ciutat està
plena d’elements que fan refe-
rència a l’espoli de la metròpoli en-
vers les colònies. Un exemple poc
conegut i força evident és el Moll
de la Fusta, que es va començar a
anomenar així en referència a la
gran quantitat de troncs que s’hi
apilaven  procedents de  Guinea
Equatorial. 
No és ni de lluny l’únic cas. De

fet, a la mateixa Generalitat, la-
menta Changue, hi ha elements
a les façanes que representen
“persones esclavitzades”. La di-
putada considera que, en gran
part, “el desenvolupament de la
Barcelona moderna, com per ex-
emple la construcció de l’Eixam-
ple, està relacionada amb l’explo-
tació de les colònies d’ultramar”.
Si pel que fa a les dones la

manca de carrers és el problema
més gran, en aquest cas ens tro-
bem una altra situació. “Quan ets

una persona racialitzada, bé per-
què ets descendent d’aquest es-
poli i colonització i la teva famí-
lia es va veure desplaçada o bé
perquè ets del sud global, i veus
aquests elements presents sense
resignificar, sense informació i
ocupant l’espai públic, el missat-
ge és que Barcelona no et vol”, cri-
tica Changue. “S’enalteix i se ce-
lebra allò que et genera dolor i
violència”, lamenta.
És per tot això que defensa una

reparació de la memòria històri-
ca donant noms de carrers a per-
sones no blanques, però també
substituint els d’aquells perso-
natges que van ser clau en el co-
lonialisme. El cas de l’antiga pla-
ça d’Antonio López, un patrici
barceloní enriquit el segle XIX
amb el tràfic d’esclaus, és para-
digmàtic. El nom de l’enclavament
a Ciutat Vella va ser substituït el
2022 pel de plaça d’Idrissa Diallo,
un guineà que el desembre del
2011 va ser detingut a Melilla
després de saltar la tanca i que va
morir dues setmanes després en
un CIE per una insuficiència res-
piratòria.

“El desenvolupament
de la Barcelona
moderna, com per
exemple l’Eixample,
està relacionada amb
l’explotació de les
colònies d’ultramar”,
recorda Changue

“El primer intent seriós de senyalitzar els carrers de
Barcelona data del 1770, amb unes senzilles rajoles
on constava el nom del carrer o d’un edifici notable”

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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Nova temporada al Sagarra
“amb molts al·licients”

TEATRE4El teatre Sagarra de
Santa Coloma inicia una nova
temporada teatral, segons el con-
sistori colomenc, “amb molts
al·licients i pensada perquè els es-
pectadors i les espectadores vis-
quin experiències inoblidables”.  
Durant aquest primer se-

mestre hi haurà una agenda va-
riada adreçada a captar el públic
colomenc i metropolità. El 2024
l’encetarà Esperant Mr. Bojan-
gles el pròxim 26 de gener, una
obra de Paco Mir protagonitza-
da per Sílvia Abril i Lluís Villa-
nueva. Com ja és habitual, en

aquests primers sis mesos hi
haurà cicles temàtics agrupats
en diferents festivals, com el
Santako in Blues, el Flamenc-
ON, el Dansa Metropolitana o el
Sagarra Comedy. 
Els més petits també podran

gaudir del teatre amb el Pro-
grama d’Activitats Educatives
Complementàries. Una propos-
ta variada amb teatre, música i
arts escèniques per a totes les
edats que comptarà amb grans
noms com Pep Munné, Pep To-
sar i la colomenca Eu Manza-
nares, entre d’altres. 

MOBILITAT4L’Ajuntament de
Santa Coloma ha anunciat el
reforç del control del servei de
bici metropolitana Ambici per
un ús incívic per part d’algunes
persones menors d’edat. Segons
el comunicat del consistori,  la
Policia Local ha notat un “pre-
ocupant augment” en l’ús in-
apropiat de l’AMBici. Les in-
fraccions comeses i més sancio-
nades són deixar les bicicletes
fora de les estacions, vulnerar les
normes de trànsit i especial-
ment l'ús inadequat del servei
per part d’alguns menors.
L’Ajuntament assegura que

aquest grup de la  població “ha
emprat les bicicletes de manera
incorrecta, amb actituds incívi-
ques i ha posat en risc la seva
pròpia seguretat, la dels via-
nants i la dels conductors”. Per
aquest motiu i per garantir un ús
apropiat de les bicicletes me-
tropolitanes, els agents de la
Policia Local ja col·laboren es-
tretament amb els encarregats
del servei, prestant especial aten-
ció al control dels menors.

L’Ajuntament recorda que
aquest servei està destinat a
majors de 18 anys i menors de 16
i 17 anys amb la prèvia autorit-
zació per part de pares, mares o
tutors legals. En cas de detectar
un ús fraudulent per part de
menors d'edat, avisen, es pro-
cedirà a la cancel·lació del servei
per al titular registrat.

D’altra banda, l’AMB explica
a Línia Nord que la gran de-
manda de l’AMBici a tots els mu-
nicipis que opera comporta al-
gunes incidències associades,
com ara l’incivisme. 
Tot i això, asseguren que

gràcies a les campanyes de cons-
cienciació,  les incidències durant
el 2023 han estat molt baixes.

Imatge d’una estació d’AMBici. Foto:Ajuntament de Santa Coloma

L’Ajuntament denuncia un ús
incívic de l’AMBici dels menors

El festival Dansa Metropolitana. Foto: Twitter (@DansaMetropol_)

Policia | Recuperats el 80% d’objectes perduts
La Policia Local de Santa Coloma ha recuperat el i retornat el 80% dels

objectes perduts el 2023. De 736, s’han entregat als seus propietaris 588.
El transport públic i el Parc Fluvial són alguns dels llocs habituals.
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Primeres obres de millora 
a les Tres Xemeneies

URBANISME4El Consorci del
Besòs ha posat en marxa unes
primeres actuacions per ade-
quar les instal·lacions de les
Tres Xemeneies. 
El motiu és la celebració del

festival Manifesta, que es farà en-
tre el 8 de setembre i el 24 de no-
vembre, i que enguany té aquest
espai com una de les seves seus.
De fet, les Tres Xemeneies seran
el punt de partida d’un dels tres
grans temes de Manifesta, Ima-
ginant futurs, tal com ha anun-
ciat la consellera de Cultura,
Natàlia Garriga. En concret,  tin-
drà lloc a l’edifici Turbines, on hi
haurà el futur Catalunya Mèdia
City. Segons ha avançat La Van-

guardia, aquestes obres se cen-
traran a millorar l’accessibilitat
i la seguretat per a l’esdeveni-
ment, i  ja serviran per al Hub
Audiovisual. Tindran un cost
d’1.850.000 euros. 
Manifesta aborda certs te-

mes crítics globals des del punt de
vista d’una ciutat o regió europea
amfitriona que, en aquesta edi-
ció, és Barcelona i les onze ciutats
metropolitanes. Aquest festival
assumeix el repte d’expandir-se
d’una perspectiva de ciutat a una
escala regional amb 5,1 milions
d’habitants amb el compromís
d’abordar la producció cultural
amb un enfocament descentra-
litzat i col·laboratiu.

EQUIPAMENTS4En marxa la
segona fase de la rehabilitació
de la masia Can Rigalt, situada
al carrer Major amb l’avinguda
Pi Maragall, set anys després de
les primeres millores. El pro-
jecte preveu que la restauració
de les façanes, les circulacions
interiors i l’estructura de l’edi-
fici respecti la imatge original.
La cobertura de l’edifici ja es va
rehabilitar l’any 2016 durant la
primera fase.
Entre les actuacions que

s’han de portar a terme, està pre-
vist instal·lar un ascensor i fer
una escala nova adequada a la
nova normativa. Alhora, es des-
muntaran tots els paviments
amb valor patrimonial, que es
guardaran per a la seva futura re-
col·locació. A més, es reformarà
la tanca perimetral que l’envol-
ta per fer més visible l’edifici des
del carrer. El projecte tindrà en
compte la presència de falciots a
la masia, com a ocell protegit, i
inclou el disseny de fusteries
amb unes caixes perquè hi pu-
guin niar, les quals s’ubicaran a

la part superior de la façana
principal. L’ús futur de l’edifici
està encara per decidir.
La primera referència docu-

mental de Can Rigalt és el ca-
dastre de 1740, fet que el con-
verteix en l'edifici conservat més
antic de Sant Adrià. La història
més acceptada sobre la masia
Can Rigalt, que forma part del

catàleg de béns culturals d’inte-
rès local des de l’any 2001, és que
als seus inicis fou, des d’abans de
la segona meitat del segle XVI-
II, una masia modesta, destina-
da al conreu de la terra. Més
tard, i a causa de la millora de la
fortuna de les famílies propie-
tàries, s'amplià passant a finca
senyorial.     

Façana de la masia Can Rigalt. Foto: Diputació de Barcelona

Continuen els treballs per
rehabilitar la masia Can Rigalt

Imatge de la nau de turbines de les Tres Xemeneies. Foto: R.H

Aigua | Pous al Besòs per buscar aigua freàtica
L’Agència Catalana de l’Aigua ha iniciat els treballs per intentar captar
aigua del riu Besòs. Segons La Vanguardia, aquestes feines inclouen la
construcció de pous de 25 metres, un a Sant Adrià i un altre a Montcada.
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La febre del ‘true crime’ arriba
també al festival Tiana Negra

CULTURA4El true crime serà el
protagonista de la dotzena edició
del Tiana Negra, el  festival de la
novel·la negra catalana. Tindrà lloc
del 19 al 21 de gener i preveu ce-
lebrar una vintena d’activitats,
com la taula rodona inaugural o
un espai dedicat a l’anomenat
Crim de la Guàrdia Urbana. 
Aquest any també hi haurà

una “mirada especial” al gènere
negre juvenil amb la taula rodo-
na Els joves també llegeixen i un
club de lectura específic per a
aquesta edat a la Biblioteca Mu-
nicipal. La taula rodona inaugu-
ral inclou la participació dels pe-

riodistes Tura Soler, Jordi Grau i
Fàtima Llambrich i del forense
Narcís Bardalet, tots ells presen-
tant les seves novetats del gène-
re. La taula rodona del Crim de la
Guàrdia Urbana inclourà les par-
ticipacions de Juan Carlos Zayas,
l’advocat de l’agent assassinat,
Pedro Rodríguez, els periodistes
de La Vanguardia Mayka Na-
varro i Toni Muñoz i la docu-
mentalista del programa Crimsde
TV3, Ona Tura. El certamen  tam-
bé ha organitzat actes habituals
com la Cadira d’orelles, el Trivial
Negreo la Ruta Negra, que des-
cobrirà l’assalt de Quico Sabater.

LOTERIA4No digui sort, digui
Administració de loteria del Mer-
cat de Montgat. De fet, ja podem
parlar de Doña Encarnita, com ja
coneixen l’Encarna Rodríguez, la
responsable de l’establiment, en
honor a l’exitosa administració
Doña Manolita de Madrid. Un so-
brenom que no es trivial, perquè
ha repartit premis consecutiva-
ment en els últims tres anys. Un
quart premi el 2021, un cinquè
premi el 2022 i, el 2023, l’alegria
va ser per partida doble: dos cin-
quens premis de la Loteria de Na-
dal i un primer i un tercer premi
del Sorteig de Reis. 
Uns premis que han anat in

crescendoen importància, un fet
que no sorprèn la propietària,
que va creure des del primer mo-
ment que les coses li anirien bé. “El
primer any ja vaig dir que la gent
acabaria venint en autocars a
comprar dècims”, explica Rodrí-
guez a Línia Nord. Tot i la con-
fiança, l’administració va traves-
sar un moment difícil, com va ser
la pandèmia. El  febrer del 2020
Rodríguez va comprar la llicència

i, poc després, va començar el con-
finament. Una situació que va
impedir fer com cal la campanya
prèvia als sortejos, que són uns sis
mesos. I és que la sort és una con-
seqüència del treball que fa.
“La màgia ve amb la sort i la

feina. Tenim molta varietat de nú-
meros perquè hem estudiat quins
funcionen més. Fem intercanvis
amb administracions de  Catalu-
nya i d’altres comunitats autòno-

mes i la venda per internet tam-
bé ens ajuda”, diu Rodríguez.
L’administració del Mercat de

Montgat s’ha convertit en un re-
ferent. De fet, el 2023 va tenir un
augment d’un 25% de les vendes
arran de vendre diversos dècims
premiats. “El primer premi sem-
pre és el millor. Vaig comentar a di-
verses persones que el donaríem.
N’estava convençuda.  I l’any vi-
nent, més!”, conclou Rodríguez.

L’Encarna Rodríguez amb dos números premiats. Foto cedida

‘Doña Encarnita’: la història
d’èxit de la loteria a Montgat

Imatge de l’anterior edició del Tiana Negra. Foto: Tiana Negra

Tiana | El govern local presenta el full de ruta
L’Ajuntament de Tiana ha presentat el Pla d’Actuació Municipal 2024-
2027, un full de ruta on el govern local destaca les línies prioritàries a

abordar durant el mandat. Inclou 221 actuacions i 18 projectes destacats.
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L’Espai Línia presental’exposició audiovisual
Dones periodistes con-

tra el masclisme, que reivindica
el paper de les dones a les re-
daccions catalanes, des de la
Renaixença fins a l’actualitat. A
través dels retrats de les pione-
res, les dones empoderades de la
República, les resistents durant
el franquisme o els grans refe-
rents de la transició, la mostra fa
evident la contínua lluita d’a-
questes professionals per re-
ivindicar el seu talent i la seva
professió en un context marca-
dament masclista. La mostra
s’inaugurarà oficialment al llarg
d’aquest hivern, en un acte amb
presència institucional, però ja es
pot visitar gratuïtament fins a
l’estiu a les instal·lacions de l’Es-
pai Línia (carrer Girona, 52, de
Barcelona).
Impulsada per l’Espai Línia

i comissariada pel periodista
Andreu Asensio i la dissenyadora
gràfica Marga Moreno, Dones
periodistes contra el masclisme
és una aposta singular i atrevida
pel periodisme en femení i per
les dones oblidades en els grans
llibres d’història del periodis-
me. “No es tracta de cap home-
natge”, diu Asensio, “sinó d’una
reivindicació de la seva lluita i de
la seva obra. Això és el que toca
a hores d’ara”. La lluita contra el
masclisme és l’eix que recorre to-
tes aquestes vides: “Algunes es
van enfrontar directament al
masclisme i altres van fer-ho
indirectament, obrint-se pas en
unes redaccions periodístiques
fetes a la mida del patriarcat”,
afegeix Asensio.

LES PIONERES DEL 
PERIODISME CATALÀ
Dolors Monserdà, Maria Josepa
Massanès i Carme Karr són les
capdavanteres d’una generació, la
de la Renaixença, que a mitjans
del segle XIX reivindicava un
sentit per a les dones més enllà de
la família. “Moltes de les pioneres
van haver de publicar articles re-
ivindicatius en revistes de costu-
ra, que era l’únic lloc on les dei-
xaven publicar”, explica Asensio.
Allà denunciaven les injustícies i
les desigualtats que patien les
treballadores i reivindicaven el vot
de les dones. Fins que, molt a poc
a poc, van saltar als mitjans de re-
ferència i a revistes com Feminal,
primera publicació obertament fe-
minista de Catalunya.

LA REPÚBLICA: 
LA GRAN OPORTUNITAT
L’arribada de la Segona Repúbli-
ca va significar un gran canvi per
a les dones periodistes. Conti-
nuaven infrarepresentades, com
mostra el cartell de l’exposició,

amb la periodista Irene Polo ro-
dejada completament per homes
durant una roda de premsa, però
durant els anys trenta podien ser
protagonistes dels grans mitjans
i fins i tot professionals de l’es-
criptura. Irene Polo, Rosa Maria
Arquimbau o Anna Murià són les
més conegudes, però l’exposició
recupera també Anna Martínez
Sagi, la primera directiva del Bar-
ça; María Luz Morales, primera
directora de La Vanguardia, o les
grans referències de la ràdio dels
anys vint i trenta: Maria Sabater,
Maria Cinta Balagué i Maria del
Carme Nicolau.

LA GRAN DESFETA 
DE LA GUERRA CIVIL
L’any 1940, el 80% dels perio-
distes i les periodistes eren a l’e-
xili, i l’única manera de treballar
com a periodista era amb el per-
mís del Movimiento. “Tot el que
van guanyar les dones periodistes
durant la República ho van per-
dre després de la Guerra Civil”, ex-
plica el comissari. Lentament, i
aprofitant les escletxes del rè-
gim, algunes dones com Maria
Matilde Almendros, Joana Biar-
nés o Lidia Falcón van aconseguir
brillar una mica enmig de la gran
grisor del franquisme.

TRANSICIÓ, REVOLUCIÓ
La transició significa un esclat de
llibertat, especialment per al pe-
riodisme en femení. Seria im-

possible condensar tot el que sig-
nifica aquest període en una pa-
ret, així que Asensio ha optat, en
aquest cas, per cinc retrats de do-
nes que representen la lluita del
periodisme en femení. Són Mar-
garita Rivière, Montserrat Roig,
Maruja Torres, Montserrat Mi-
nobis i Olga Viza. Cadascuna d’e-
lles reflecteix els canvis positius,
però també les barreres que se-
guien ben altes per a les profes-
sionals que volien competir amb
els homes.

EL SEGLE XXI
Amb la maduresa democràtica,
l’arribada del nou segle i l’eclosió
d’Internet, les dones prenen cada
cop més protagonisme, tot i que
continuen sent víctimes del pos-
tureig, com es pot apreciar en un
informe del col·lectiu #OnSón-
LesDones que revela l’augment de
veus femenines en el panorama
periodístic durant el 8M en com-
paració amb la resta de l’any i com
denuncia regularment l’Associa-
ció de Dones Periodistes. En
aquest àmbit de l’exposició, al
visitant se li planteja un repte: re-
conèixer en un mosaic de fotos un
seguit de periodistes que hauríem
de conèixer si tinguessin la visi-
bilitat que tenen els seus compa-
nys de professió.

EL REPTE DEL 
CIBERASSETJAMENT
L’última part de la mostra està de-

dicada als reptes actuals del pe-
riodisme. Tot i els considerables
avenços, si mirem cap enrere, el
sexisme, la manca d’igualtat d’o-
portunitats o la desigualtat de
retribucions encara són molt pre-
sents a les redaccions. A aquestes
barreres històriques se n’hi afe-
geixen d’altres encara més in-
quietants, “com el ciberassetja-
ment que pateixen tantes profes-
sionals pel sol fet de ser dones que
parlen sobre temes que molts
homes encara consideren pro-
pietat seva”,  conclou Asensio.

GRAN EXPOSICIÓ 
GRÀFICA I AUDIOVISUAL
Dones periodistes contra el mas-
clisme incorpora recursos i con-
tinguts gràfics i nous formats
audiovisuals integrats en els 400
metres quadrats de l’Espai Línia
amb l’objectiu de facilitar la visi-
bilització de les dones periodistes
i la seva feina. Els panells mostren
gràficament, d’una manera molt
visual, les professionals i les seves
circumstàncies, i els vídeos com-
plementen i amplien la infor-
mació gràfica. La voluntat d’a-
quests audiovisuals és, alhora,
animar els visitants a aportar
més noms de dones periodistes
que s’hi puguin anar incorporant
progressivament.

CICLE DE XERRADES
En paral·lel a l’exposició, l’Espai
Línia acollirà un cicle de xerra-

des dedicat a les dones perio-
distes que abordarà temes clau
entorn de l’exposició. Hi parti-
ciparan joves periodistes que
s’obren camí actualment, do-
nes que han vist truncada o
afectada la seva carrera per cul-
pa del masclisme o la violència
de gènere i dones que marquen
tendència en aquest àmbit. Les
xerrades s’emetran en streaming
pel nou canal Espai Línia TV, un
projecte innovador per difondre
continguts audiovisuals amb els
valors de l’associació, així com per
espailinia.cat.

UN ESPAI
OBERT A TOTHOM

4Espai Línia és el primer
centre de comunicació de
proximitat i compta amb el
suport de la Secretaria de
Mitjans de Comunicació i
Difusió de la Generalitat i de
l’Ajuntament de Barcelo-
na. El local, ubicat al carrer
Girona, 52, de Barcelona,
disposa de 400 metres qua-
drats i està obert a tothom.
A més d’exposicions de
gran format, acull confe-
rències i debats, i posa a dis-
posició d’entitats i d’orga-
nitzacions, gratuïtament,
una sala de conferències
perfectament equipada.

La mostra s’inaugurarà oficialment al llarg d’aquest hivern, però ja es pot visitar gratuïtament. Fotos: Joanna Chichelnitzky

‘Dones periodistes contra el masclisme’:
la nova gran exposició de l’Espai Línia
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Esports Bàsquet | La Penya visita el Club Deportivo La Salle Melilla
El conjunt de Jordi Vizcaíno visitarà el pròxim dissabte 13 de gener el Club Deportivo La Salle
Melilla, en partit corresponent a 17a jornada de la Lliga Femenina Challenge. El Club Joventut

Badalona hi arribarà després de la victòria per 67-35 contra el Lima Horta Bàsquet del passat dia 7.

A Michael Phelps, a Valentino
Rossi i a tantes altres persones
igual de conegudes o més anò-
nimes que s’han sentit incom-
preses a l’aula els hauria encan-
tat tenir una docent com qui apa-
reix en la finestra de Zoom. Que-
ralt Coll (Gavà, 1994), estudiant
de quart d’Educació Primària a
la Universitat Internacional de
València (VIU) i professora en
pràctiques a l’Escola l’Olivera, a
Cabrils, no fa sentències, més
aviat forma, escolta i motiva. I,
sobretot, guia. “A vegades volem
sobreprotegir massa els infants,
quan el que necessiten és provar,
equivocar-se, caure i tornar-se a
aixecar, i que els donem suport
quan passi això. El professorat i
les famílies hem d’anar junts
per preparar-los per a la vida
adulta”, defensa la gavanenca.   
“Els nens i les nenes necessi-

ten llegir amb atenció, fer-se pre-
guntes i extreure’n conclusions per
poder construir el seu propi pen-
sament i sentit crític”, afegeix la pi-
vot del CB Boet Maresme Mata-
ró, de la Lliga Femenina Challen-
ge. A classe fomenta el debat i el
treball en grup perquè l’alumnat
tingui temps i espai per expressar-
se lliurament i vegi, respecti i
s’inspiri en altres opinions dife-
rents de la seva. Mireia Abarca, la
tutora de 5è de Primària de l’Es-
cola l’Olivera, confia molt en Coll
i li dona molta llibertat. La classe
és “meravellosa perquè l’alumnat
és natural, obert i espavilat, escolta
molt i té una gran actitud”. 

Graduada en Fisioteràpia,
l’entrevistada va descobrir la do-
cència quan va tornar de la seva
aventura acadèmica i esportiva
als Estats Units. Es va estrenar a
l’acadèmia Inlingua com a pro-
fessora d’anglès, un paper que
ara exerceix a Kids&Us, també a
Mataró. És “una nena gran” que
connecta amb la canalla, de qui
no deixa mai d’aprendre noves
mirades i li encanta la seva sin-
ceritat. “Em vaig enamorar de l’o-
fici perquè m’omplia que l’estu-
diant creixés en tots els sentits,
m’expliqués la seva vida o em sa-
ludés pel carrer”, recorda, orgu-
llosa. La docència l’ha fet ser
més pacient i entendre i escoltar
encara més les persones.  
Amb el temps, també ha après

a fer una pausa i pensar les coses
dos cops abans de compartir-les.
“Abans podia ser molt visceral i
això em conduïa cap a malente-
sos”, se sincera la gavanenca, que
ara és “més racional i analítica”, l’a-
fecten menys les coses que passen
al seu entorn i sap centrar-se
“molt més” en el seu camí.   

MOLT PERFECCIONISTA
Sempre s’ha exigit molt i ha estat
molt competitiva, sobretot amb
ella mateixa. Ara, quan les coses no
li surten, agafa aire i continua
lluitant. Després d’un matx ja no
es passa la nit reproduint els errors
a la ment. “Allò ja és passat. No
puc canviar-hi res, però, malgrat
tenir la consciència tranquil·la,
penso que ho podria haver fet mi-
llor. Soc molt perfeccionista”,
comparteix aquesta fan d’Ope-
ración Triunfo i de Famous, Nia
o Gisela. D’aquesta edició es que-
da amb Ruslana i Suzete. 

Als pares, el Francesc Coll i
l’Elena Pradas, sempre els ha
agradat posar música al cotxe, i la
filla se sap la lletra sencera de can-
çons de quasi qualsevol gènere i
li agrada el karaoke, tot i que li fa
vergonya pujar a l’escenari. 
L’entrevistada somriu mentre

recorda els seus inicis al bàs-
quet, als Jocs Escolars del Col·legi
Immaculada Concepció i al CB
Gavà, amb la seva cosina, l’Andrea
Cuchillero. Al CB Cornellà hi va
aterrar molt poc després que en
Pau, el seu germà gran. “Estava
seguint un entrenament del Pau,
em van veure alta i em van con-
vidar a provar al club. Hi vaig pas-
sar dos anys i vam guanyar el Tro-
feu Molinet”, comparteix.  
Des d’infantil de segon any,

quan es va proclamar campiona
d’Espanya de clubs, fins a primer
de júnior va competir amb el
CBF Sarrià, on la van dirigir
Javi Torralba i Ramon Soro.

“Vaig créixer i madurar força
perquè invertia molt de temps en
els transports públics i havia
d’organitzar-me per estudiar i
descansar bé”, exposa.   
El següent destí va ser el Bàs-

quet Femení Sant Adrià de Jordi
Vizcaíno, on va jugar dos cursos,
l’últim, el seu primer com a sènior,
va conèixer una nova realitat:
“Estava acostumada al bàsquet de
formació, on tothom té més o
menys la mateixa edat, i vaig pas-
sar a competir amb pivots molt
més físiques i experimentades, i
amb més recursos que jo”.  
Els primers mesos als Estats

Units ho va passar tan malament
que li costava molt dormir i plo-
rava sovint, sobretot quan truca-
va la seva família a la matinada. Els
trobava molt a faltar. “Per Nadal
vaig tenir cinc dies de vacances i
volia tornar a casa per quedar-m’hi
definitivament. MJ Baker, l’en-
trenadora al Broward College de

Florida, em va deixar venir amb el
requisit que comprés també el bit-
llet de tornada. Em vaig passar dos
dies viatjant, però els tres amb els
meus van ser una injecció aními-
ca i moral increïble”, reviu Coll. 
Després va començar la re-

muntada. Cada cop se sentia mi-
llor en la seva nova vida, parlava
l’anglès amb més fluïdesa i com-
partia experiències, festes i ale-
gries, especialment amb les seves
companyes europees [Lisa van
der Water i Jane Svilberg, i el se-
gon curs va aterrar-hi Ieva Spi-
gule], que, és clar, no podien tor-
nar a casa els caps de setmana
com les autòctones. Els altres
dos anys, a Kentucky (Campbell-
sville University), ja va estar més
sola per aquest motiu. “El bàsquet
americà és molt més físic. Quan
no jugues, t’entrenes el doble. Jo
mai he tingut excuses per no tre-
ballar ni posar-me les piles, així
que vaig créixer molt com a ju-
gadora i persona”, confessa. 
La renovada Queralt, “més

madura i centrada”, va fitxar per
la UE Mataró, on jugaria cinc
temporades i la dirigirien Adrià
Castejón, Àlex León, Dani Per-
diguero i Albert Illa. Una etapa
“molt dura i, alhora, molt boni-
ca”, plena d’aprenentatges i de
persones i amistats que l’acom-
panyaran sempre. 
Ara juga al CB Boet Maresme

Mataró. Hi viu la seva segona
temporada, també amb Enric
Cervera com a tècnic: “Quan vaig
aterrar necessitava retrobar-me
com a jugadora i l’Enric em va re-
activar amb la seva confiança
instantània”. Coll també s’esfor-
ça molt per potenciar les virtuts
i la confiança de qui l’envolta. 

Toni Delgado
SANT ADRIÀ

La classe de Queralt Coll
» L’exjugadora del Femení Sant Adrià és mestra d’anglès i fa pràctiques a l’Escola l’Olivera, a Cabrils 
» “A vegades volem sobreprotegir massa els infants i necessiten equivocar-se”, defensa la gavanenca

La gavanenca Queralt Coll, a Kids&Us, on ensenya anglès. Foto: Albert Prat
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Àngel Llàtzer, Manu Guix i La Perla 29
porten als escenaris el clàssic de Saint-
Exupéry, El Petit Príncep, amb una com-
binació de cançons interpretades per ac-
tors reals i personatges virtuals, amb una
escenografia visual espectacular i mà-
gica que fa viatjar l’espectador. L’es-
pectacle es pot veure a la sala Paral·lel
62 fins al 28 de gener.

Teatre

El Petit Príncep
A. Llàtzer, M. Guix i La Perla 29

Setè disc d’Èric Vinaixa i cinquè en solitari.
El cantant miravetà desgrana en aquest
nou àlbum el seu món interior, ple de cla-
robscurs i llums. Aquest treball ha estat
gestat de manera íntegra a Miravet, a la
Ribera d’Ebre, i inclou 12 temes que
conformen una fotografia emocional i
que experimenten amb noves sonoritats
per abraçar els sentiments de l’autor. 

Música

L’ambiciosa La sociedad de la nieve, del ci-
neasta barceloní Juan Antonio Bayona, ar-
riba a Netflix. Aquesta cinta, que narra la
història de l’avió que es va estavellar als
Andes el 1972 i dels seus passatgers su-
pervivents, és el film més car de la histò-
ria del cinema espanyol i és candidat als
Oscars, en la categoria de Millor Pel·lícu-
la Internacional.

Pelis i sèries

La sociedad de la nieve
J. A. Bayona

Les mil cares de la nit
Èric Vinaixa

Roba a només 1 euro
La Nau Bostik de Barcelona escalfa motors per acollir el Two
Market, el famós mercat de roba vintage i de segona mà on
tots els productes costen només un euro. Se celebrarà el 21
de gener de 10 del matí a set de la tarda i l’entrada costa tres
euros. De fet, ja es poden comprar online, tot i que també
se’n poden adquirir a les taquilles. En aquesta edició hi ha

previstes una seixantena de parades, que posaran a disposi-
ció de tothom més de 6.000 peces de roba, així com llibres,
vinils, bijuteria i molts més tresors. El Two Market forma part

del programa de la Festa Major del Raval de Barcelona. 

M A R C  G I R ÓQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

La Rita té set anys, té problemes greus de
comunicació a l’escola i s’ha inventat una
bombolla que la protegeix dels qui l’en-
volten. Viu en el seu silenci, no parla amb
ningú, però a casa no calla. La seva
mare, l’Anna, viu atrapada en una bom-
bolla de culpabilitat. Les dues dones
aprendran a superar les seves pors i vul-
nerabilitats.

Llibres

El silenci dels astronautes
Laia Fàbregas

|Stalker 2
Stalker 2 és un dels videojocs més esperats del 2024. Combina RPG, shooter i

supervivència als voltants d’un Chernobyl apocalíptic. Per a PC i Xbox.
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Viuen línia

Marc Giró (Barcelona, 1974) és un dels presenta-
dors catalans més carismàtics de la televisió.
Ara, acaba de renovar amb TVE per continuar
presentant el seu Late xou, un programa noc-
turn d’entrevistes i espectacles on porta a ter-
me, de manera desacomplexada i trencadora,
un estil molt característic i personal a l’hora

d’entrevistar i conduir un espai d’entreteniment.
De fet, tot plegat li ha valgut rebre el Premi Na-
cional de Comunicació de la Generalitat pel seu
llenguatge proper i distès i, també, per norma-
litzar la informació sobre cultura en un progra-
ma de caràcter humorístic, com és el Vostè Pri-
mer, que presenta a RAC1. D’aquesta manera,
aquest llicenciat en Història de l’Art i durant 17
anys editor de moda de la revista Marie Claire es
consolida com un dels comunicadors més influ-

ents del panorama audiovisual català.

Famosos

Ser un dels ‘showmans’ més carismàtics
Acaba de renovar com a presentador de Late xou, a TVE

Ha rebut el Premi Nacional de Comunicació 
El Govern li ha atorgat per la seva manera de fer desacomplexada

Elogis i felicitacions dels admiradors
Les xarxes el destaquen com un dels comunicadors més influents
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

HIPOTÈRMIA

El fred empitjora substancialment tots els problemes
relacionats amb els sistemes circulatori i respiratori  

RISCOS

CIRCULACIÓ

ROBA

E S T I L S  D E  V I D A

i GENT GRAN
Després d’una tardor tan suau com la que hem viscut, l’arribada
de l’hivern i la baixada pronunciada de les temperatures és més
perillosa que mai. Especialment per a les persones grans.  El fred
afecta més els majors de 75 anys perquè els seus mecanismes
de termoregulació estan alterats a conseqüència de l’envelli-
ment. O sigui, que generen menys calor i a la vegada la perden
més fàcilment. Per aquesta raó les persones grans han de seguir
el millor consell possible pel que fa al fred, que és anticipar-se i
prevenir-lo amb els mitjans adequats. 
La prevenció no només implica una bona temperatura a la

llar, mai inferior a vint-i-un graus, i roba adequada, amb diverses
capes. També requereix una dieta que afavoreixi la producció
d’energia, rica en carbohidrats i aliments amb un contingut ele-
vat de proteïnes. Els líquids són imprescindibles, perquè a l’hi-
vern no sentim tanta set, però tenim el mateix risc de deshidra-
tació que la resta de l’any. I l’exercici físic. Per molts problemes fí-
sics que patim cal exercitar-se regularment, perquè així afavo-
rim el benestar en general, però també perquè generem calor,
ni que sigui una mica, durant el procés.      

Lamillormanera de no passar fred

Un dels problemes més greus que provoquen les baixes
temperatures i que pot conduir a la mort és la hipotèrmia  

Les claus

Les persones grans més vulnerables són les que viuen soles 
o les que pateixen malalties com l’ictus o la demència

La roba per a l’hivern ha de ser còmode, i convé vestir-se
per capes per adaptar-se millor als canvis tèrmics 
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